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کل  مدیر  حسینی  دکتر  آقای  جناب  با  جداگانه ای  جلسات  برگزاری  از  زنگنه  امین 
امور  و  ریاست  مدیر حوزه  رضایی،  آقای  و جناب  ساتبا  مالی  منابع  تجهیز  و  بودجه  دفتر 
برگزاری ششمین  برای  انجمن  دبیرخانه  روزانه  هماهنگی های  حاشیه  در  ساتبا  بین الملل 
پیرو  که  جلسات  این  داد.  خبر  جاری  سال  مهرماه  در  تجدیدپذیر  انرژی های  همایش 
رئیس  و  نیرو  وزیر  معاون  کمانی،  دکتر  آقای  جناب  با  انجمن  نمایندگان  جلسه  مصوبات 
همایش  اصلی  محورهای  پیرامون  بررسی  و  بحث  به  شدند،  ریزی  برنامه  ساتبا  سازمان 

 در سلسله هماهنگی های انجمن برای برگزاری ششمین
همایش انرژی های تجدیدپذیر در مهر 1403

ناترازی برق، محور اصلی همایش



اختصاص داشتند به گفته زنگنه، در طی مذاکرات این جلسات، ناترازی برق به عنوان 
برنامه  پنل های  و  سخنرانی ها  طی  در  شد  مقرر  و  گردید  انتخاب  همایش  اصلی  محور 
شود.// پرداخته  ناترازی  مشکل  حل  در  تجدیدپذیرها  نقش  به  همایش،  در  شده  ریزی 

جمهور،  رئیس  اول  معاون  با  مجلس  ادوار  نمایندگان  شده  ریزی  برنامه  جلسه  پیرو 
نیروگاه های  توسعه  بحث  در  را  خود  اعضای  دغدغه های  تا  شد  خواسته  نیز  انجمن  از 
تجدیدپذیر برای طرح در جلسه انعکاس دهد. بر همین اساس، رئوس پیشنهادی انجمن 
تهیه و برای نمایندگان ادوار مجلس ارسال گردید. در بخش اول این مطلب، اشاره ای به 
 ۱۲ گذاری  هدف  و  توسعه  هفتم  برنامه  اهداف  و  شد  کشور  در  برق  ناترازی  دقیق  آمار 
راهکارهای  ادامه،  در  گردید.  تشریح  تجدیدپذیر  بخش  برای  برنامه  این  در  مگاواتی  هزار 
مشکل  حل  برای  پیشنهادهایی  آن ها  مهم ترین  جمله  از  و  بیان  هدف  این  به  دست یابی 
نیروگاه های  وضعیت  صورت  پرداخت  برای  مالی  پایدار  جریان  شکل گیری  مالی،  تامین 
نیروگاه های  بحث  در  قراردادی  و  سرمایه گذاری  مدل های  نمودن  متنوع  تجدیدپذیر، 
تجدیدپذیر و تخصیص و تامین ارز برای واردات تجهیزات خورشیدی و بادی عنوان شد. در 
پایان بحث نیز به ضرورت هماهنگی میان دستگاه ها و وزارت خانه ها و جلوگیری از اتخاذ 
تصمیمات جزیره ای به عنوان پیش شرطی کلیدی در تحقق اهداف این بخش اشاره شد. //
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طرح دغدغه های انجمن در جلسه
نمایندگان ادوار مجلس با معاون اول رئیس جمهور



انجمن  عمومی  روابط  از  نقل  به 
جلسه ای  در  ایران،  تجدیدپذیر  انرژی های 
که در هفته گذشته در مرکز پژوهش های 
در  گردید،  برگزار  اسلامی  شورای  مجلس 
مورد فناوری توربین های بادی و پنل های 
خورشیدی بحث و شرایط تکمیل زنجیره 
ارزش پنل های خورشیدی در کشور بررسی 
شد. در این جلسه، که مهندس امین زنگنه، 
دبیر و دکتر پژوهان از اعضای انجمن حضور 
داشتند، در ابتدا نمایندگان انجمن زنجیره 
سیلیکون را تشریح و توضیح دادند که در 
شرایط فعلی از این زنجیره، بخش عمده ای 
در ایران اجرا شده و یا قابلیت اجرایی دارد 
سرمایه گذاری  به  نیاز  که  بخشی  تنها  و 
مربوط  دارد  سازی  بومی  برای  توجه  قابل 

۳

 با حضور نمایندگان انجمن در مرکز پژوهش های
 مجلس شورای اسلامی، شرایط تکمیل زنجیره ارزش

تجهیزات خورشیدی در کشور بررسی شد

به  بنا  است.  سیلیکون  پلی  به 
مذاکرات صورت گرفته، چنانچه بخواهیم 
را  سیلیکون  پلی  تن  هزار   ۱۰۰ ظرفیت 
 ۷۰۰ به  نیاز  کنیم،  راه اندازی  کشور  در 
داریم.  مالی  منابع  دلار  میلیون   ۸۰۰ تا 
به  می توان  سرمایه گذاری  این  مزایای  از 
تولید  ارزش  خودکفایی کامل در زنجیره 
ارزبری  کاهش  و  خورشیدی  پنل های 
آنجا  از  کرد.  اشاره  پروژه های خورشیدی 
از  یکی  همواره  ارزی  محدودیت های  که 
دغدغه های اصلی کشور است که بسیاری 
برای  چالش  ایجاد  اثر  در  را  پروژه ها  از 
تخصیص ارز متوقف کرده است، این امر 
تاثیر قابل توجهی بر آینده اجرایی شدن 
گذاشت.// خواهد  تجدیدپذیر  پروژه های 



۴

پیرو آخرین پیگیری های انجمن مبنی بر صدور شناسه کالا معاف از مالیات بر ارزش 
افزوده از اداره مالیات، بعد از ابلاغ آیین نامه اجرایی موضوع تبصره )5( ماده ۱۷ قانون 
مالیات بر ارزش افزوده در تاریخ ۱۴۰۳/۰۳/۰۸ مقرر گردید وزارت نفت و وزارت نیرو، 
اشخاص زنجیره موضوع تبصره )5( ماده )۱۷( را ظرف مدت یکماه پس از ابلاغ آیین نامه 
به سازمان امور مالیاتی اعلام نمایند. با پیگیری های صورت گرفته، لیست مذکور توسط 
ساتبا تهیه و ارسال گردید. با پیگیری های مجدد از اداره مالیات مشخص گردید که آیین 
نامه اصلاح گردیده و مجددا لیست اشخاص زنجیره با ویرایش های جدید که حدود ۱۸۰۰۰ 
مورد ) شامل سامانه های کیلوواتی خورشیدی( می باشد، توسط ساتبا تهیه و ارسال گردید. 
با این وجود سازمان امور مالیاتی با این استدلال که شناسه کالای عمومی که برای برق 
وجود دارد، عمومیت داشته و این امکان وجود دارد که در صورت حذف مالیات بر ارزش 
افزوده بر اساس آن، کسانی که در زنجیره تولید برق نیستند نیز منتفع شوند، از پذیرش 
آن اجتناب می کند. بر همین اساس، انجمن پیشنهاد خود را مبنی بر تخصیص شناسه 
اختصاصی کالا برای تولیدکنندگان تجدیدپذیر که در زنجیره هستند، ارائه داد و دبیرخانه 
تصمیم به استمرار پیگیری ها از شورای گفتگو و ستاد تسهیل تا حل مشکل گرفت. //

آخرین وضعیت پیگیری انجمن در بحث
 تخصیص شناسه کالای معاف از مالیات بر ارزش

افزوده



گام به گام تا برگزاری ششمین همایش انرژی های تجدیدپذیر در مهر 1403

۵

نمایندگان شرکت  برنامه که  این  انجمن، در  از دبیر کارگروه فنی و ساخت داخل  نقل  به 
ساتبا و سندیکای صنعت برق نیز حضور داشتند، اهم مسائل توسعه انرژی های تجدیدپذیر در 
کشور به بحث و بررسی گذاشته شد. انجمن همواره تلاش کرده است از ظرفیت  رسانه های ملی 
به منظور انعکاس مشکلات اعضا بهره برداری نماید که حضور در برنامه های رادیویی و تلویزیونی 
از  شده  طرح  مسائل  اهم  سیادت،  مجتبی  گفته  به  است.  تلاش ها  این  از  بخشی  نیز  مرتبط 
جانب انجمن در این برنامه عبارت بودند از: تشریح شرایط مناسب اقلیمی ایران از منظر توسعه 
ظرفیت های تجدیدپذیر خصوصا در دو حوزه بادی و خورشیدی، مطالبات فعالان بخش تجدیدپذیر 
از دولت چهاردهم، راهکارهای توسعه انرژی های تجدیدپذیر و اجرایی شدن پروژه های در دست 
اجرا، نقش تجدیدپذیرها در آینده انرژی کشور و حل مشکل ناترازی و نیز مدل های قراردادی 
موجود در زمینه احداث نیروگاه تجدیدپذیر برای کسانی که قصد ورود به این عرصه را دارند.//

 حضور نمایندگان انجمن در
رادیو گفتگو

 به منظور طرح مسائل مرتبط با
توسعه نیروگاه های تجدیدپذیر

هماهنگی های  پیرو 
اطلاع  و  گرفته  صورت 
عرضه  شرایط  رسانی 
نمایشگاه  در  غرفه ها 
همایش  ششمین  حاشیه 
تجدیدپذیر  انرژی های 
گسترده  استقبال  با  و 
فروش  ظرفیت  متقاضیان، 
داخلی  فضای  غرفه های 
رسید.// اتمام  به  لابی 



۶

انجمن  که  بادی  نیروگاه های  مناقصه  برندگان  میان  هماهنگی  جلسه  دومین  در 
متولی برگزاری آن است، حذف دو قطعه از زمین های معرفی شده به سرمایه گذاران به 
بحث و بررسی گذاشته شد. بنا به آخرین اطلاعاتی که در میان اعضا به اشتراک گذاشته 
شد، این دو قطعه زمین که به دو سرمایه گذار نیروگاه بادی تعلق دارند، معارض داشته 
و باید از فهرست واگذاری حذف گردند. بخش دیگری از جلسه به تبادل نظر در زمینه 
پست مشترک خواف مرتبط بود. در پایان مقرر شد پیش نویس مشارکت نامه میان 
سرمایه گذاران و RFQ برای استعلام از شرکت  مشاور پست توسط یکی از سرمایه گذاران 
// شود.   گذاشته  اشتراک  به  گروه  در  اعضا،  دیگر  نظرات  دریافت  منظور  به  و  تهیه 

 در جلسه انجمن با برندگان مناقصه نیروگاه های بادی
    بررسی شد

 تصمیم گیری در ارتباط با زمین های تخصیص داده شده به
نیروگاه های بادی که معارض دارد. لبب


